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LA MULȚI ANI,  
ROMÂNIA!

1 
DECEMBRIE 

MAREA UNIRE
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Nevoia de unitate 
Ziua Naţională a României ar trebui 

să fie despre unitate şi pace. Au trecut 
mai bine de o sută de ani de la Marea 
Unire şi continuăm an de an să fim tot 
mai dezbinaţi ca naţie. Fie că motivul 
este politic, etnic sau religios mereu 
auzim vorbe de ură în spaţiul public de 
la cetăţenii de rând. Cu toţii am cam 
uitat că Ziua Naţională este un prilej de 
aducere aminte a valorilor care au stat 
la baza formării statului român. 

Am fost prima naţie din Europa care 
am eliberat din sclavie ţiganii şi le-am 
acordat refugiu multora din restul Eu-
ropei. Pe vremea când mai marile puteri 
europene care azi ne dau lecţii de 
democraţie, încă păstrau ţiganii în 
sclavie. Tot la noi evreii au găsit în 
Moldova un spaţiu propice de dez-
voltare economică, ceea ce i-a făcut să 
se stabilească aici cu miile. Lupta 
etnică pentru identitatea naţională a 
românilor din Transilvania a fost un suc-
ces şi datorită deschiderii saşilor din 
zonă spre aceste drepturi.  

Toate aceste elemente şi multe altele 
le-am luat astăzi de bune şi le-am uitat. 
Nu am uitat atrocităţile comise în istorie 
împotriva românilor de diverse etnii 
conlocuitoare. Dar am uitat rapid cele 
făcute de români. Istoria este un act 
subiectiv. Depinde cine o scrie. Iar 
memoria colectivă tinde să fie foarte 
selectivă cu anumite evenimente. 

Astăzi suntem dezbinaţi şi ca români. 
Pizma faţă de maghiari a scăzut din col-
imatorul public. Acum  suntem de 
stânga sau de dreapta şi asta ne 
macină până la ură. De ambele părţi. 
Chit că nu avem nicio stânga şi dreapta 
politică reale, ci doar nume politice, fără 
conţinut.  

Ziua Naţională ar mai trebui să fie şi 
despre pace. Singurul mediu în care 
democraţia, economia, cultura şi sportul 
pot evolua. Totuşi autorităţile aleg să 
marcheze această zi cu parade militare. 
De ce ţin să ne amintească an de an că 
avem armată? Ştim că avem. Aştept o 
Zi Naţională cu oameni veseli, fără 
coroane de flori, mitraliere și discursuri 
politice.   

Prea mult trăim în trecut şi uităm să 
privim spre viitor. De Ziua Naţională ar 
trebui să ne gândim cum vrem să fie 
România peste 100 de ani, nu cum a 
fost acum 100 de ani!România merită 
mai mult!
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Editorial

Daniel Supţirel

Centru multifuncțional dedicat comunității  
din zona Henri Coandă – Oțelarilor 

Primăria Sibiu a semnat contractul pentru realizarea 
unui coridor de deplasare cu bicicleta 

Primăria Sibiu pornește demersurile pentru 
construcția primului centru multifuncțional 
dedicat comunității, în zona Henri Coandă – 
Oțelarilor. Centrul care va fi construit cu fon-
duri europene va asigura un spațiu de suport 
și socializare atât copiilor și tinerilor, cât și 
vârstinicilor din acest cartier. Pentru a pregăti 
din timp demersurile în vederea realizării cen-
trului multifuncțional, primarul Astrid Fodor 
supune acest proiect aprobării Consiliului 
Local Sibiu în ședința din luna noiembrie. 

“Obiectivul principal al proiectului este 
acela de a oferi suport comunității acestui 
cartier situat la marginea orașului, acordând 
posibilitatea cetățenilor de a se întâlni și de 
a primi consiliere din partea unor specialiști. 

Concret, vom construi un centru multi func -
țional care va cuprinde un centru de zi pentru 
copiii din zonă și unul pentru persoane vârst-
nice, ambele categorii sensibile, care au 
nevoie de sprijin din partea comunității noas-
tre.” a ținut să sublinieze Astrid Fodor, pri-
marul municipiuluI Sibiu)  

Centrul de zi pentru copiii va oferi prin per-
sonal specializat sprijin în pregătirea temelor, 
activități educative, recreative și de socia -
lizare, orientare școlară și profesională, pre-
cum și consiliere psihologică. De asemenea, 
aici vor avea loc activităţi de consiliere, pre -
gătire profesională și sprijin pentru părinți.    

În Centrul de zi pentru persoanelor vârstnice 
se vor organiza activități de socializare prin 

activități recreative de grup, oferindu-se și 
consiliere juridică, medicală și psiho-socială. 

Centrul va oferi un total de 120 de locuri. 
Clădirea care va fi construită pe un teren de 
435 de metri pătrați va avea parter, etaj și 
mansardă și va include: două săli dedicate 
activităţilor pentru vârstnici, o sală de sport, 
două săli de activităţi pentru copii şi tineri, trei 
săli multimedia, o ludotecă, birouri pentru 
personal și alte spații administrative și de de-
pozitare. 

Proiectul estimat la o valoare de 5,45 mil-
ioane lei a fost aprobat pentru finanțare și va 
intra în etapa precontractuală. Următorul pas 
este lansarea achiziției pentru realizarea 
proiectării tehnice și pentru execuția lucrărilor.

Primarul Astrid Fodor a semnat contractul 
privind proiectarea și execuția lucrărilor în 
vederea realizării unui coridor de deplasare 
cu bicicleta pentru conectarea cartierului 
Ștrand cu zona centrală și parcul Sub Arini. 
Acesta a fost semnat cu asocierea de firme 
Comtram  și Phoenix Com Sibiu și are o va -
loarea totală de 3,29 milioane de lei.  

„Încă o dată demostrăm că ne preocupă 
creșterea mobilității în Sibiu. Prin semnarea 
acestui contract mai facem un pas spre crea -
rea unei infrastructuri care să încurajeze si-
bienii să folosească în condiții sigure pistele 
de biciclete și să opteze cât mai mult pentru 
folosirea bicicletei ca mijloc alternativ de de-
plasare către locul de muncă, către diferite 
zone de interes din oraș sau în natură pentru 
a petrece timpul liber” a declarat Astrid Fodor, 
primarul municipiului Sibiu.  

Investiția presupune crearea unei coridor 
de deplasare cu bicicleta pe o lungime de 
aproximativ 2,3 km, format din piste de bici-
clete cu delimitare corespunzătoare de trafi-
cul rutier și pietonal, zone shared – space și 
zone de tranzit. Pistele nou create vor avea 
o lățime de 2 m (pentru cele în dublu sens) 
și respectiv 1 m (pentru tronsoanele cu sens 
unic). Acestea sunt prevăzute și cu un spațiu 
de siguranță de 0,5 m sau 1 m, iar pe anu-
mite tronsoane sunt amplasați inclusiv sepa-
ratori fizici.  

Acest traseul asigură conectarea cu pistele 
de biciclete existente precum și conectivi-
tatea integrată cu pista de biciclete propusă 
în cadrul proiectului de amenajare a malurilor 
râului Cibin și va cuprinde mai multe străzi. 
Firma contractată va avea la dispoziție 3 luni 
pentru realizarea proiectului tehnic, obținerea 
avizelor și acordurilor și verificarea docu men -
tației și alte 12 luni de la emiterea ordinului 
de începere a lucrărilor, pentru execuția și fi-
nalizarea lucrărilor.
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Sibiu - Orașul Bunelor Maniere
În urmă cu aproximativ 1 deceniu mai 

multe redacții din presa locală împreună cu 
Primăria Sibiu au pus bazele campaniei 
„Sibiu Capitala Bunelor Maniere”. Campania 
se adresa atât sibienilor de rând, cât şi com-
paniilor private şi institutiilor. În aceste locații 
erau afișate la loc vizibil materiale promo -
ţionale cu inscripţia AICI SE DĂ BUNĂ ZIUA 
ŞI SE SPUNE MULŢUMESC. Proiectul de 
atunci s-a desfășurat doar pe parcursul anu-
lui 2010, iar la câţiva ani mai târziu de la 
acest titlul, Sibiul a revenit la manierele ele-
gante printr-o campanie publică susţinută de 
Primăria Municipiului prin Agenda Culturală 
şi organizată de Asociaţia SIBIU 1191. După 
puțin timp, alte trei instituții importante din 
Sibiu, respectiv Consiliul Județean, Acade-
mia Forțelor Terestre și Universitatea „Lucian 
Blaga” s-au alăturat acestui demers. În-
cepând cu anul 2017, mesaje de politeţe au 
„inundat” spaţiul public în aşteptarea asu mă -
rii manierelor de cât mai mulţi şi de cât mai 
multe instituţii sau firme. Proiectul este cofi -
nan țat de Primăria Municipiului Sibiu prin 
Agenda Culturală 2019. 

Însemnul oficial al campaniei „Sibiu- Orașul 
bunelor maniere” este un papion roşu şi 
însoţeşte autocolantele pe care led găsiți la 
ghişeele de relaţii cu publicul ale instituţiilor, 
în magazine, restaurante, în mijloacele de 
transport în comun și în alte spaţii publice. 
Intenția organizatorilor este aceea de a pune 
accent pe importanța unui „mulțumesc”, pe 
amabilitate și politețe. 

„Anul acesta am ajuns la cea de-a treia 
ediție, lucrăm în fiecare an pentru ca mesajul 
nostru să ajungă la cât mai multe persoane 
și de a avea un impact din ce în ce mai mare. 
Mă bucur să văd cum proiectul Sibiu- Orașul 
bunelor maniere crește în notorietate, iar si-
bienii au o reacție pozitivă. Cel mai mult mă 
bucură să văd interesul din ce mai mare și 
din partea copiilor. Ediția a-III-a se dorește o 
campanie care să continue proiectul aso -
ciației noastre desfășurat în anii 2017 și 
2018, care s-a bucurat de un succes local și 
național foarte mare. Acesta îşi propune să 
promoveze bunul simţ, chiar eleganţa , în co-
munitate prin iniţierea unor campanii şi a 
unor activităţi de gen. Vom readuce aminte 
locuitorilor care sunt manierele elegante în 
societate, în spaţii comune precum zonele de 
spectacol, de alimentaţie publică, în parcuri 
şi în instituţiile publice, care sunt bunele  ma -
nierele în trafic sau în raport cu ceilalţi ce -
tăţeni. De la mic la mare sibienii vor avea 
ocazia să întâlnească mesajele acestui 
proiect (campanii outdoor, de presă şi bro -
şuri) şi chiar să le practice în activităţile 
cuprinse în program (spectacole, activitati cu 

elevii) Revigorarea mândriei locale bazată pe 
felul în care ne comportăm şi nu pe simplul 
motiv că suntem născuţi în Sibiu este una 
dintre ţintele proiectului. La instituțiile unde 
avem plasate astfel de stickere se observă o 
schimbare atât din partea funcționarilor, cât 
și din partea clienților.”, a spus Claudiu 
Gavrea, președintele Asociației Sibiu 1191, 
unul dintre inițiatorii acestui proiect. 

O altă latură a proiectului o constituie orga-
nizarea de evenimente care să ducă me -
sajele campaniei nu doar în zona centrală, ci 
și în principalele cartiere ale orașului. Ediția 
cu numărul trei a fost structurată în opt ac -
tivități, desfășurate pe parcursul întregului an. 
Hipodrom 4, Trei Stejari și Terezian au fost 
cele trei cartiere unde s-a derulat în acest an 
o parte dintre activitățile campaniei. Pe timpul 
verii, locuitorii din aceste cartiere au fost 
invitați la o întâlnire, la un spectacol de mu -
zică clasică, unde instrumentiști au interpretat 
timp de o oră arii celebre și muzică de jazz. 

„Mă bucur că am reușit să fiu acasă în ziua 
în care a avut loc acest spectacol în cartierul 
meu, mai exact în cartierul Terezian. Este o 
inițiativă lăudabilă, care ar trebui să fie 
preluată și de alte orașe din țara noastră. Am 
observat și acele afișate, acele autocolante 
cu „În Sibiu se dă  Bună Ziua” și „Mulțu -
mesc”, pe care le găsim nu doar în instituțiile 
publice, ci și în  anumite magazine sau res -
taurante. Cred că prin intermediul acestora 
ne manifestăm respectul reciproc între noi 
cetățenii acestui oraș, între noi clienții, plă -
titorii de taxe și cei care lucrează în acele 
instituții sau locații.”, a spus Iulia Popa, una 
dintre persoanele care locuiește în cartierul 
Terezian. 

„SPECTACOL ... Copiii – viitorul bunelor 
maniere” și  „ SPECTACOL ... Copiii – viitorul 
bunelor maniere”    au fost două dintre eveni-
mentele dedicatele celor mici, la care au par-
ticipat aproximativ 1300 de copii. „Activitățile 
au fost derulate pentru elevii ai Școlii Gim-
naziale Nr.4, Școlii Gimnaziale „Nicolae 
Iorga” și cei Școlii Gimnaziale Nr. 24. Prin 
aceaste activități ne-am propus interacţiunea 
cu cei mici ( clasele primare) şi prezentarea 
normelor de bună purtare  sub forma de lecţii 
interactive. Lectorii cursurilor de bune ma -
niere care au reprezentat proiectul în relaţia 
cu şcolile,  au abordat cu cei mici teme pre-
cum  felul în care se cuvine să se poarte pe 
stradă , în şcoală, în relaţia cu vârstnicii sau 
în spaţiile comune (mijloace de transport, 
restaurant, etc). La finalul fiecarei lecţii copiii 
participanţi au primit o broşură realizată cu 
această ocazie cu regulile de bune maniere 
prezentate. Cei care au asimilat cel mai bine 
regulile de bune maniere , dar le și aplică în 

activitățile de zi cu zi și au avut ocazia să par-
ticipe la un spectacol cu personajele din bro -
șura „Primii pasi în bune maniere „ – Micuta 
FIFI și prietenii ei”, potrivit organizatorilor. 

Calendarul „Sibiu – Orașul bunelor ma -
niere” este o altă latură importantă a acestui 
proiect. Tema acestui calendar a fost ″Sibiu, 
oraș tânăr și manierat din 1191″, fiind o 
provocare pentru Daniel Bălțat, fotograful, 
care a surprins frumusețea orașului nostru în 
diferite ipostaze.  Calendarul a fost tipărit în 
aproximativ 2000 de exemplare și va avea 
drept scop promovarea Sibiului, urmând a fi 
distribuit gratuit în locații publice/ private, cu 
vizibilitate maximă. „Prin numărul mare de 
exemplare, prin imaginile surprinse și prin 
asigurarea unei vizibilități ridicate a acestui 

calendar în mediul public și privat le vom 
atrage atentia sibienilor, dar și turiștilor  de 
frumusețea orașului, de dezvoltarea acestuia 
și de apartenența lor la o comunitate pu ter -
nică, care se implică în viața orașului.”, trans-
mite Claudiu Greava. 

Ultima activitate a proiectului a fost un e ve -
niment de amploare, o gală organizată în luna 
noiembrie, lună în care este sărbătorită și 
Ziua Internaţională a Salutului.  În cadrul 
acesteia, ”Bună ziua ” şi ”Mulţumesc”, cuvinte 
cheie ale campaniei s-au transformat în acor-
duri fermecătoare de muzică clasică, interpre-
tate live de instrumentisti ai Filarmonicii Sibiu 
și invitații lor speciali, corn Petre Gasca si diri-
jor Luminita Petre. Publicul prezent la Sala 
Thalia s-a ridicat în jurul la  300 de persoane.
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Cu un simplu bilet de trimitere, vă puteţi salva vederea 

Bolile ochilor, depistate  
gratuit la Clinica iMed 

O echipă de medici oftalmologi şi-au dat mâna pentru a oferi sibienilor servicii oftalmologice ca în străinătate. De 
la copii de câteva luni, până la persoane chiar și de 100 de ani, pentru toți există soluții la Clinica iMed Oftalmologie 
din Sibiu (în spatele Dispensarului Cedonia). Pentru că mai presus de faptul că sunt medici, aceştia sunt oameni, au 
făcut posibil că toţi pacienţii care vin cu bilet de trimitere de la medicul de familie, să beneficieze de consultaţii of-
talmologice gratuite, cu aparatură de ultimă generaţie. Potrivit zicalei, oamenii buni, atrag oameni buni, echipa iMed 
continuă să crească şi să ofere servicii cât mai variate. Despre ce servicii este vorba, veţi afla din interviul următor.

Reporter: Am văzut că aţi lucrat 
la un spital din străinătate. Ce v-a 
determinat să reveniţi în ţară? De 
ce la Clinica iMed Oftalmologie din 
Sibiu? 

Dr. Bianca Laslău: Pacienții si-
bieni şi nu numai, găsesc  la Clin-
ica iMed Sibiu soluţii pentru 
problemele lor oftalmologice  med-
icale și chirurgicale. Pe partea de 
diagnostic, la clinica iMed exista 
toată aparatură necesară, de la to-
mograf în coerență optică, bio-
metru, câmp vizual computerizat 
Humphrey, topograf cornean, 
tonometru, refractometru și 
sinoptofor.   

De asemenea, dispunem de 
Laserul Yag, util în efectuarea  
capsulotomiei pentru cataracta 
secundară, a trabelculoplastiei și 
iridotomiei în cazul glaucomului, 
proceduri laser care pot fi efectu-
ate în câteva minute, înlocuind ast-
fel, tehnicile mai vechi care sunt 
totusi intervenții pe glob deschis, 
cu riscurile aferente si care trebuie 
efectuate în sala de operație. În 
ceea ce priveşte tratamentul şi in-
terventiile oftalmologice, in cadrul 
clinicii iMed unde lucrez eu, efec-
tuam intervenții de cataractă, stra-
bism, glaucom şi alte patologii de 
pol anterior (pterigion) și chirurgie 

oculoplastică.  Chirurgia oculo-
plastică este domeniul meu princi-
pal de interes. Este o 
supraspecializare oftalmologică 
care se ocupă de tratamentul 
afecțiunilor pleoapelor, aparatului 
lacrimal și orbitei. M-am supraspe-
cializat pe o perioadă de un an 
jumatăte, la un spitalul universitar 
de renume, din Madrid, în cadrul 
Departamentului de Chirugie 
plastică oculară, orbită și căi 
lacrimale, în diagnosticarea 
afecțiunilor oculo-plastice și în 
tratamentul acestora prin tehnici 
chirurgicale moderne. În prezent, 

în afară de Sibiu, efectuez 
consultații și intervenții de chirurgie 
oculoplastică și la București. 

Reporter: V-aţi alăturat echipei 
iMed de curând. Cum vi se pare să 
lucraţi într-o clinică la standarde 
europene? Contează aparatura 
performantă pentru a putea pune 
un diagnostic corect? 

Dr. Mihai Petcu: Odată cu 
tehnologia, avansează și medicina. 
Un exemplu elocvent este oftal-
mologia, unde un consult oftalmo-
logic, mai nou, se realizează 
computerizat, cu ajutorul aparaturii 
performante. În cadrul Clinicii  
iMed funcţionează un Centru mo -
dern de oftalmologie şi chirurgie 

oftalmologică care  dispune de 
echipament şi tehnologie modernă 
pentru a obţine cel mai precis diag-
nostic ocular, pentru determinarea 
cât mai exactă a refracţiei oculare 
în vederea prescrierii de ochelari 
sau lentile de contact cât mai ex-
acte. Când vine vorba despre 
intervenții chirurgicale, aparatura 
este de mare ajutor, însă pri-
ceperea medicului care operează 
rămâne în continuare pe primul loc.  

Reporter: Aveţi o vastă 
experienţă în oftalmologie şi mii de 
cazuri rezolvate, fiind unul dintre 
cei mai buni diagnosticieni în ceea 
ce priveşte afecţiunile nervului 
optic. Putem preveni bolile ochilor? 

Dr. Lascu Gh. Rodica: Mai mult 
de 75% din bolile sau deficienţele 
oculare pot fi evitate sau tratate. În 
îngrijirea zilnică nu dăm suficient 
de multă importanţă vederii, deşi 
ochii sunt organe esenţiale şi sen-
sibile, ale căror structuri se pot 
degrada în timp. Cel mai mare in-
amic al ochilor pare să fie vârsta: cu 
trecerea anilor, elasticitatea unor 
structuri oculare şi funcţiile nervilor 
optici scad, iar riscul unor boli pre-
cum cataractă, glaucomul sau 
hipermetropia creşte considerabil. 

Dar există şi alte cauze ce tre-
buie luate în considerare atunci 

Clinica iMed Oftalmologie, Sibiu, strada Nicolae Iorga nr.50 A  
(în spatele Dispensarului Cedonia).  

Programări la telefon  
0369.435.804 sau 0770.801.854

când vine vorba de afecţiuni oftal-
mologice sau doar de banala 
vedere înceţoşată: fumatul, al-
coolul, viaţa sedentară, bolile car-
diace sau metabolice, un nivel 
ridicat al colesterolului, nepurtarea 
ochelarilor de vedere sau ai celor 
de soare, etc. 

De asemenea, folosirea excesivă 
a ochilor, fără pauze – uitatul la 
televizor ore în şir, statul în faţa 
computerului mai mult de cinci ore, 
duce la suprasolicitarea muscula-
turii oculare, în speţă a muşchiului 
ciliar.  

Reporter: Ați găsit până acum o 

“formulă magică” prin care reușiți 
să conștientizați pacienții referitor 
la riscurile la care se expun dacă 
nu urmează indicațiile medicului 
oftalmolog? 

Dr. Malvina Grigorie: Simţul 
văzului este cel mai important simţ 
al omului, vederea fiind un dar ex-
trem de prețios. Formula magică o 
consider relația bilaterală, medic- 
pacient, bazată pe respect, colabo-
rare și înțelegere. Medicul trebuie 
să aibă răbdarea necesară și ca-
pacitatea de a transmite corect 
informația în ceea ce privește diag-
nosticul și conduita terapeutică, iar 
pacientul să aibă receptivitatea de 
a primi aceste informații. Este ex-
trem de important ca pacientul să 
nu aibă sentimentul de superiori-
tate, control și comandă din partea 
medicului, relaţia  medic- pacient 
trebuie să fie una cât mai relaxată.  

Reporter: Sibienii şi nu numai, 

pot alege să se opereze de 
cataractă la Clinica iMed Oftal-
mologie din Sibiu. Este nevoie de 
internare? 

Dr. Popa Dorina: O operație de 
cataractă durează aproximativ 15 
minute, anestezia este topică în 
majoritatea cazurilor, adică doar cu 
picături și, mai nou, încercăm să 
înlocuim dilatarea cu picături cu o 
dilatare intraoperatorie care se 
produce aproape instantaneu și 
astfel scurtăm timpul de pregătire 
preoperatorie. Astfel reuşim să 
avem la Clinica iMed un circuit al 
pacientului care se operează de 
cataractă de la intrare în clinică 
până la ieşire după operaţie, între 
2 și 3 ore, ceea ce este în standar-
dul european. Pacienții nu își 
doresc să râmână spitalizați și noi 
răspundem acestei dorinţe prin 
tehnica miniminvazivă pe care o 
folosim și prin pregătirea preopera-
torie standardizată. Cristalinele ar-
tificiale au evoluat și ele foarte 
mult. Ele diferă atât în ceea ce 
privește materialul din care sunt 
făcute cât și modul de implantare. 
În marea majoritate, se utilizează 
acum cristaline foldabile care se 
introduc prin incizii mici de 2 mm și 
cristalinele foldabile preîncărcate 
sunt cele de ultimă generație. La 
iMed utilizăm doar cristaline 
preîncărcate de ultima generație și 
cristaline premium multifocale tot 
preîncărcate cu care pacientul 
poate să vadă şi la departare dar 
şi la aproape. 
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Povestea celor 50 de tineri de elită, scrisă de 
cinci studenți CRP-iști cu talent de jurnaliști

Sibiul are o pepinieră de tineri care se 
numără printre elitele naționale și inter na -
ționale din diverse domenii, câștigătorii unor 
olimpiade sau concursuri de limbi străine, 
științe, business sau inventică. Despre po -
veștile acestor 50 tineri de nota 10 au fost 
culese de o mână de studenți din anul 3, spe-
cializarea Comunicare și Relații Publice care 
alături de coordonatorii proiectorului lector 
universitar doctor Ioana Curta, profesorul 
acestora și de Teodor Boantă, purtătorul de 
cuvânt al Universității „Lucian Blaga” din 
Sibiu  aflați dacă citiți cartea „Tinerii de elită 
ai Sibiului” Este o apariție editorială realizată 
de Asociația culturală e-Xplorator Sibiu în 
parteneriat cu Universitatea ”Lucian Blaga” 
din Sibiu, Inspectoratul Școlar Sibiu, Minis-
terul Tineretului și Sportului și cofinanțată de 
Primăria Municipiului Sibiu.  

„Realizarea acestui proiect a avut un drum 
laborios, deoarece a avut multe etape care 
ne-au întârziat realizarea interviurilor. Am luat 
legătura cu directorii instituțiilor de învăță -
mânt, apoi cu profesorii, apoi cu părinții de la 
care am obținut acordul parental, ca abia 
apoi să ajungem efectiv la elevii, pentru a re-
aliza interviul propriu zis. În primă fază am 
avut undeva peste 200 tineri în baza noastră 
de date. Criteriile de departajare pe baza 
cărora i-am selectat pe cei mai buni, pe cei 
reprezentativi au fost în primul rând legate de 
performanță. Au fost așadar selectați cei care 
au obținut premii la olimpiade naționale și 
internaționale, tineri începând cu clasa a VII-
a și până la facultate. Am încercat să avem 
reprezentanți din fiecare domeniu, învăță tu -
ră, artă și sport. Tinerii prezenți în cartea 
noastră ”Tinerii de elită ai Sibiului” sunt câș -
tigătorii unor olimpiade sau concursuri na țio -
nale și internaționale de limbi străine, științe, 
business sau inventică. De asemenea sun-
tem foarte bine reprezentați de tineri artiști 
care, în străinătate, au obținut admirație și 
stimă, venind acasă cu medalii și premii, care 
ne fac mândrii de ei. Nu pot să nu remarc că 
numărul sportivilor sibieni prezenți în lucrare 
ocupă aproape jumătate din totalul tinerilor 
prezenți în carte, semn că sibienii sunt spor -
tivi ambițioși cu multe performanțe notabile.”, 
potrivit Ioanei Curta. 

Iosif Bogdan (nominalizat pentru premiul I 
la HSF 2019 Software), Alexandru Roman 
(campion național la judo în 2017),  Ioana Mi-
haela Vecerdea (Premiul II la Concursul Na -
țional de Arte Plastice „Hans Herman”, 
spe cialitatea pictură,  Premiul II la Festivalul 
Internațional Hermmanstadtfest Sibiu, secțiu -
nea muzică ușoară – sunt doar câteva dintre 
premiile din palmaresul acesteia), Diana 
Cucerzan (Campionatul Național de juniori 
sărituri în apă, premiul I, Clubul Sportiv 
Școlar), Echipa Herotech (cei trei elevi ai Co -
legiului Național „Octavian Goga” care au ob -
ținut premiul III la Olimpiada Internațională a 

Geniilor din SUA), Echipa Quaternion (Con-
cursul Internațional ”Zero Robotics” unde au 
obținut locul III, în prezent elevii Colegiul 
Național „Gheorghe Lazăr”) Echipa Valak 
(locul I la Concursul Internațional ”Zero Ro-
botics”, elevi ai Colegiului Naționsal „Octa-
vian Goga”), Adrian Fierar (calificat la 
O lim piada de tineret 2020, patinaj viteză) 
sunt doar câteva NUME dintre cei 50 de tineri 
cu care Sibiulul devine mai cunoscut și de 
care suntem cu toții mândrii. Personal mi-a 
fost foarte greu să îi nominalizez pe câțiva (a 
trebuit să fac această scurtă prezentare din 
lipsă de spațiu), dar cât de grea a fost a -
ceastă selecție sau pe ce criterii s-a făcut am 
aflat de la Ioana Curta, unul dintre coordona-
torii proiectului.  

Diana Maria Cucerzan practică sărituri în 
apa de 14 ani și cea mai importantă com -
petiție la care a participat a fost la Balcaniada 
de anul trecut din Serbia. „Acolo am câștigat 
4 medalii de aur individual și cu echipa Ro -
mâniei, o medalie de argint și una de bronz. 
Nu mă așteptam să mă aflu printre acești 50 
de tineri, dar am fost plăcut surprinsă.Cred 
că meritele pentru care am fost nominalizată 
se datorează premiilor obținute la diferite 
competiții.”, este de părere Diana Cucerzan. 

Alexandru Roman este unul dintre sportivii 
de mare  performanță ai Sibiului la Judo. „Un 
om puternic cu o ambiție mare de a cucerii 
noi titluri naționale și internaționale. Anul 
acesta am devenit pentru al 3 lea an la rând 
campion național la juniori, vicecampion 
național la tineret si am cucerit trei medalii de 
bronz la trei Cupe europene. Mă așteptam să 
fiu unul dintre cei 50 de tineri despre care să 
se scrie un volum cu și despre tineri, de -
oarece sunt un sportiv de mare performanță 
cu nenumărate premii. Meritele mele pentru 

care am fost nominalizat unul dintre cele 50 
de persoane este acela că, sunt un sportiv 
valoros care aduce faimă orașului în concur-
surile naționale și internaționale.”, ne-a spus 
Alexandru Roman. 

În „spatele” rezultatului acestei frumoase 
cărți au stat cinci studenți, cinci tineri care 
aspiră spre o carieră în domeniul comu ni -
cării, al relațiilor publice și care se pare că au 
și o afinitate spre breasla jurnaliștilor. An-
dreea Paula Ștefan, Paul  Marian Velțan, 
Carmina Tatomir, Geogiana Chitia și Aurica 
Svidedrschi sunt cei cinci magnifici care au 
contribuit la realizarea acestui proiect fru-
mos, încă de pe băncile studenției. 

„O poveste frumoasă alcătuită din mai 
multe volume, proiectele editoriale realizate 
de către asociația E-Xplorator a realizat pen-
tru acest an culegerea de interviuri „Tinerii de 
elită ai Sibiului“. A fost o adevărată plăcere 
să fac partea din echipa de redactori. Tot ce 
am trăit tip de 6 luni a fost o emoție, o pasi-
une și continua cunoaștere. Am cunoscut 50 
de tineri talentați, responsabili și dedicați pa-
siunii lor, am muncit alături de niște oameni 
deosebiți, nu pot decât să pun că aștept cu 
nerăbdare volumul următor al poveștii noas-
tre despre oamenii frumoși ai Sibiului. Po ves -
tea mea preferată este cea a elevului Dan 
Jiga, care în ciuda deficiențelor de auz, este 
un elev foarte bun la limba și literatura ro -
mână”, ne-a mărturisit Andreea Paula Ștefan. 

„Implicarea mea și a colegelor mele în 
acest proiect a însemnat emoție, muncă și 
multă mulțumire. Pot spune că am dobândit 
în urma acestui proiect minunat mai multă 
experiență în ceea ce privește interacțiunea 
cu oamenii dar am învățat și să aplic multe 
elemente din sfera  PR-ului. Din punctul meu 
de vedere, cu toții ne-am perfecționat odata 

cu acest proiect și l-am abordat cu multă 
răbdare, profesionalism și dedicare. Rela -
ționarea și interacțiunea cu tinerii de elită a 
decurs mai bine decât mă așteptam la în-
cepututile acestui proiect.  Atât tinerii, părinții 
celor minori cât și directorii și profesorii lor au 
îmbrățișat cu pozitivitate și căldură acest 
proiect. Fiecare poveste în parte m-a impre-
sionat în felul ei, nu pot spune că am avut 
doar o poveste preferată însa vreau să 
menționez că printre cei 10 tineri pentru care 
am realizat interviurile am remarcat tineri cu 
vârste fragede care au reusit până acum să 
obțina premii și diplome care merită luate în 
seamă, ceea ce m-a impresionat cel mai mult 
este faptul că majoritatea lor vor să aducă un 
aport semnificativ de bunătate acestei so -
cietăți. Am citit 50 de vise ale tinerilor de elită 
și vreau să le transmit un lucru atât lor cât și 
publicului dumneavoastră. Visele pot deveni 
realitate atâta timp cât nu încetăm să credem 
în ele. Visul nostru comun în urmă cu câteva 
luni a fost ca acest proiect să se ridice la 
standardele tinerilor și anume să fie de "elită" 
iar evenimentul de lansare a cărții a fost 
peste așteptările noastre. noi am primit o listă 
cu mulți mai mulți tineri foarte buni dar am 
fost nevoiți să alegem după anumite criterii 
de departajare doar 50 dintre ei, suntem sig-
uri ca toți cei care erau pe această listă sunt 
tineri de elită. După departajare, 10 dintre 
tineri mi-au fost repartizați mie iar eu m-am 
ocupat de interviurile lor. Vreau să le mul țu -
mesc autorilor Ioana Curta și Teodor Boantă 
care au afirmat faptul că fără noi cei care ne-
am implicat ca voluntari, nu reușeau să ducă 
la bun sfârșit acest proiect, vreau să men -
ționez că nici noi fără ei nu am fi ajuns să ne 
dedicăm din tot sufletul unui proiect.”, ne-a 
spus Paul Marian Velțan.

Promisiuni de la noul guvern pentru primarii de comune
Membrii Consiliului Director al Asociației 

Comunelor din România s-au întâlnit la Gu-
vern cu premierul României dl. Ludovic Or-
ban, Dna vicepremier Raluca Turcan și dl. 
Ion Ștefan Ministru Dezvoltării, Lucrărilor 
Publice și Administrației. Temele puse pe 
masa Guvernului au fost: rectificarea bu -
getară (alocările sumelor necesare finanțării 
asistenței sociale, cofinanțării proiectelor și 
funcționarii); Programul Național de Dezvol -
tare Locală - achitarea cererilor de plată de-
puse pentru lucrările executate; Fondului de 
Dezvoltare a Investițiilor (extindere rețele 
gaze naturale și infrastructura); bugetul de 
venituri și cheltuieli pe anul 2020 (modul de 
calcul al sumelor pentru echilibrare și dez-
voltare); un posibil PNDL III care sa aibă sta-
bilite criterii de evaluare competitive; sus -
ținerea serviciilor asigurate prin coope rare; 
digitalizarea administrației; fiscalitate; pro -
iectele de infrastructura mare și ordinea 

publică. Valentin Ivan - președintele Filialei 
Sibiu a discutat cu reprezentanții Guvernului 
despre: stadiul proiectului integrat de apă și 
apă uzată din cadrul Programului Ope rațio -
nal de Infrastructură Mare implementat de 
operatorul regional Apă -Canal Sibiu îm -
preună cu 28 de UAT-uri din Jud Sibiu și 
Brașov, rectificarea bugetară (efectele OUG 
114) și a supus atenției lipsa lucrătorilor de 
Poliție din mediul rural. Reprezentanții Gu-
vernului au asigurat primarii comunelor că 
vor asigura sumele pentru plata serviciilor de 
asistență socială, funcționare și parțial co -
finanțare proiecte la rectificarea bugetară, 
vor analiza solicitarea privind formula de cal-
cul din Legea Bugetului pentru sumele de 
transfer, disponibilitate de a asigura un par -
teneriat instituțional corect pentru buna 
funcționare a administrației publice. De 
asemenea vor plăti cererile de plată din. 
PNDL depuse pentru lucrările executate.
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Este una dintre complicațiile cele mai ne -
plă cute ale hemoroizilor. 

Constă în tromboza (formarea unui cheag 
de sânge în interiorul) unui hemoroid, de obi-
cei extern, însoțită de inflamația acestuia. Pe 
plan clinic se manifestă prin apariția unei 
tumefacții (umflături) extrem de dureroase, la 
nivelul anusului, pe locul unui hemoroid pre-
existent, sau ca prima manifestare a bolii he-
moroidale. De obicei debutul poate fi legat de 
un efort de defecație, un efort fizic, sau o 
perioadă de menținere îndelungată a unei 
poziții sezânde. 

Evoluția fără tratament este de obicei spre 
rezoluție lentă (3-4 săptămâni) a simptoma-
tologiei, care uneori poate fi destul de inva -
lidantă (în special durerea și sensibilitatea). 

Prezentarea precoce la medic (primele 24-
48 de ore) poate duce la o rezolvare rapidă 
și elegantă, prin practicarea exciziei nodulului 
hemoroidal trombozat ca și procedură ambu-
latorie (fără internare în cadrul CEN TRULUI 

MEDICAL PROCTOVEN) sub anestezie 
locală, cu înlăturarea cauzei suferinței și ac-
celerarea marcată a procesului de vindecare. 

Prezentarea tardiva limitează resursele ter-
apeutice la opțiuni conservatoare (băi de 
șezut, reglatoare de tranzit, controlul durerii), 
cu rezultate mai lente și implicit mai puțin 
spectaculoase. 

După finalizarea tratamentului și obținerea 
vindecării, este obligatoriu un examen atent 
al regiunii ano-rectale pentru a exclude o pa-
tologie locală coexistentă mascată de pre -
zentarea acută. 

Conf. Univ. Dr. Ciprian Tănăsescu,  
medic primar chirurg, competență în 

chirurgie oncologică 
CLINICA PROCTOVEN 

Calea Dumbravii 76 Sibiu 
Tel. 0735545530 

0369410858 
www.proctoven.ro

PROCTOVEN:  
TROMBOFLEBITA HEMOROIDALĂ

E TIMPUL SĂ VII LA DENTIST FĂRĂ TEAMĂ! 
SIBIU, STR. IOAN LUPAȘ, NR. 26-28 

PROGRAMĂRI ȘI DETALII: 0369 446 916

Motoarele turate pentru modernizarea drumului județean DJ 107 B 
Păuca-Alămor – Mândra-Slimnic, în lungime de 35 km! 

Încă un proiect al Consiliului Județean 
Sibiu privind modernizarea infrastructurii ru-
tiere se bucură de o evoluție bună. Este 
vorba despre drumul județean 107 B Păuca 
- Slimnic, în lungime de 35 km, care leagă 
Valea Târnavelor de Țara Secașelor și de 
județul Alba. În paralel cu lucrările de mod-
ernizare efectuate pe mai multe drumuri 
județene: DJ 141 Mediaș – Bârghiș, DJ 142 
G Copșa  Mică – Motiș, DJ  106 T Ocna Sibi-
ului – Topârcea ți construirea unui pod nou 
în localitatea Săsăuș. Un alt șantier al Con-
siliului Județean Sibiu este în plină des -
fășurare pe drumul județean 107 B Păuca – 
Alămor – Mândra – Slimnic. Mobilizarea con-
structorului – SC STRABAG SRL – este 
extraordinară și este o garanție că lucrările 
vor fi executate la termen și cu maximum 
profesionalism.  

Vizitele în teren ale conducerii CJ Sibiu au 
continuat, iar obiectivul de investiții vizat încă 
o dată fiind DJ 107 B Păuca – Slimnic.  Ast-

fel, președinta Consiliului Județean Sibiu, 
Daniela Cîmpean, însoțită de ing. Daniela 
Stoica, șef serviciu Patrimoniu, Investiții din 
cadrul Direcției Tehnice a CJ Sibiu, și de ing. 
Ovidiu Breaz, consilier tehnic în Cabinetul 
Președintei, au fost prezenți la școala din lo-
calitatea Alămor în cadrul unei întâlniri cu pri-
marii comunelor Păuca, Loamneș și Slimnic, 
cu reprezentanți din partea constructorului, 
ai proiectantului și ai firmei care asigură 
dirigenția de șantier. 

Scopul reuniunii a fost acela de a prezenta 
stadiul lucrărilor la drumul județean, a pre -
gătirilor pentru conservarea pe timp de iarnă 
a lucrărilor executate și a măsurilor pentru 
asigurarea derulării traficului în condiții de 
siguranță. 

În cele patru luni de la emiterea ordinului 
de începere a lucrărilor (15.07.2019) și până 
în prezent, constructorul a executat ur mă -
toarele lucrări: casete și ziduri de sprijin, 
coloane forate, anumite zone asfaltate, po -

dețe transversale și de acces la drumurile 
la te rale, rigole și șanțuri și așternere balast 
și piatră spartă 

„Am avut o experiență plăcută vizionând 
lucrările care se fac pe întreg drumul jude -
țean 107 B Păuca-Slimnic, care este cel mai 
mare șantier deschis la ora actuală în județul 
Sibiu. Mi-aș dori să avem parte numai de ast-
fel de colaboratori cum sunt cei implicați în 
această investiție, care execute lucrări și pe 
DJ 142 G Copșa Mică – Motiș. M-a impre-
sionat să văd că se lucrează atât de bine și 
atât de curat. Primarii prezenți sunt mulțumiți 
și nu am avut nicio reclamație. Am considerat 
că este necesar să avem această întâlnire, 
să armonizăm interesele autoritățiilor cu cele 

ale cetățenilor și ale contractanților investiției 
de față, pentru că astfel putem găsi cele mai 
bune soluții“, a declarat președinta Daniela 
Cîmpean la finalul vizitei pe teren.  

Valoarea totală a lucrărilor de execuție este 
de 84.924.230,9 lei, fără TVA. 

Valoarea totală a investiției este de 
109.076.957,07 lei cu TVA, din care 
20.163.008,18 lei cu TVA cofinanțarea CJ 
Sibiu și 88.913.948,89 lei cu TVA finanțarea 
obținută din fonduri guvernamentale, de la 
Ministerul Lucrărilor Publice,  Dezvoltării și 
Administrației, în cadrul Programului Național 
de Dezvoltare Locală (PNDL).
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Ziua Națională a României, o zi cu o semnificație deosebită pentru românii de pretutindeni, este 
deopotrivă prilej de sărbătoare pentru celebrarea celor 101 ani de la înfăptuirea Marii Uniri, de consfințire a 
sacrificiilor depuse de către înaintașii noștri, dar și de reafirmare a năzuințelor pe care le avem  pentru țara 

noastră, de a fi o țară unită, europeană, cu obiective definitorii pentru dezvoltarea ei, pentru siguranța și 
bunăstarea cetățenilor.   

  
La mulți ani, România! 

La mulți ani, dragi români! 
 

 Deputat PNL Sibiu Neagu Nicolae

 Ca în fiecare an ne oprim din rutina cotidianului, ne gândim la trecutul țării, la aniversare, ne cinstim 
înaintașii, ne bucurăm împreună!  

 
La mulți ani, România, La mulți ani, români! 

INGRID SOFIA HÖHR - Președintele PMP Sibiu 

Ziua de 1 Decembrie reprezintă simbolul unității, solidarității naționale, al fraternității tuturor românilor. 
Cred că această zi reprezintă simbolul uniunii românilor și renunțarea la dezbinare. Am demonstrat de-a 

lungul timpului că doar împreună putem scrie istorie!  
 

La mulți ani, români! La mulți ani, România! 
OVIDIU GHEORGHE TOCACIU - Președintele ALDE Sibiu 

1 Decembrie 
este ziua în care, 
mai mult decât 

oricând, trebuie să 
fim mândri că sun-

tem români! De 
Ziua Națională a 

României, suntem 
cu toții datori să ne 

gândim la înaintașii care, prin sacrificiul lor 
suprem, au făcut posibilă întregirea 

României Mari și unirea tuturor românilor, 
în cuget și simțiri, pentru ca noi, astăzi, să 
acționăm într-un mod unitar, spre binele 

fiecărui individ, dar și al nostru, ca națiune. 
În calitatea mea de primar al municipiului 

Mediaș și de român, în primul rând, doresc 
să vă adresez sincerele mele urări de 

sănătate și bunăstare, alături de familiile 
dumneavoastră, îndemnându-vă să ne 

cinstim țara și neamul, cu recunoștință și 
solidaritate, așa cum se cuvine.  

La mulți ani, români! La mulți ani, 
România! 

Gheorghe Roman, 
Primarul Municipiului Mediaș

Moștenirea României Mari ne îndeamnă la eforturi susținute pen-
tru a apăra drepturile și libertățile oamenilor și  pentru a asigura o 

societate civilizată în care binele să triumfe.  Pasiunea și spiritul de 
sacrificiu ne determină să ne îndeplinim misiunea chiar cu prețul 
vieții pentru a apăra viața celor de lângă noi, cu prețul familiilor 

noastre pentru a apăra familiile celorlalți, cu prețul timpului nostru, 
pentru a da timp celorlalți. Indiferent de privațiuni  și dificultăți, ne 

vom face mereu datoria pentru a cinsti sângele vărsat de eroii 
noștri.  În ceas de sărbătoare, le mulțumim sibienilor și nu numai 

pentru sprijinul oferit de-a lungul timpului și îi asigurăm că vom con-
tinua să onorăm jurământul depus față de țară, cu profesionalism și devotament.  

SERVESC PATRIA! 
LA MULTI ANI, ROMÂNIA! 

Șeful I.P.J. Sibiu Comisar șef de poliție TIBERIU IULIAN IVANCEA

La Mulți Ani, tuturor celor care gândesc,  
simt și trăiesc românește.  

La mulți ani, România!  
Dr. Vicențiu Seceleanu alături de 

colectivul Secției de  
Neurochirurgie al SCJU Sibiu

Având o semnificaţie aparte, 1 Decem-
brie este an de an un prilej de mare bu-

curie pentru noi toţi. Azi, în zi de 
sărbătoare, cu ocazia Zilei Naţionale a 

României,  
 Adrian Volintiru, Directorul General al 

SNGN Romgaz SA transmite un 
călduros La mulți ani întregii 

comunităţi, sincere urări de bine şi un 
viitor prosper!

Cu ocazia Zilei 
Naționale a 

României, vă 
doresc tuturor 

multă sănătate, să 
fim mai buni și mai 

iubitori, să 
răsplătim jertfa 

înaintașilor noștri 
care au luptat pen-

tru unirea poporului român cu dragoste 
față de țară, de comunitate și față de se-

menii noștri. 
Valentin Ivan - primar SADU

La mulți ani România, la mulți ani 
români, hai să încercăm să fim mai buni 

de ziua noastră! 
Hai sa încercam sa fim uniti pentru tara 

noastră! Împreună putem salva ce a mai 
rămas din România! 

Dr. Ciprian Tănăsescu

1 Decembrie este o 
zi importantă pentru 
toți românii, o zi care 
ne duce cu gândul la 
înaintașii noștri, dar și 
la viitor, la unitate și 

onoare. 
 La mulți ani, 

România! La mulți 
ani, dragi români! 

MARCEL LUCA-  
Vicepreședintele CJ Sibiu

“Cu ocazia Zilei 
Naţionale a 
României, le 

doresc tuturor 
românilor multă 

sănătate și 
nenumărate 

realizări precum și 
un viitor cu pros-

peritate și fericire, care să ne facă pe toți 
mândri de locul pe care îl numim acasă! 

La mulți ani români! La mulți ani România!”  
- Ec. Cornel Benchea, Manager Spitalul 

Clinic Județean de Urgență Sibiu

”De Ziua 
Națională,  

rememorăm cu 
prețuire și respect 
glorioasele fapte 

de vitejie ale 
eroilor neamului, 
spiritul de dăruire 

și sacrificiul făcut de aceștia pentru îm-
plinirea idealului naţional.  

Cu prilejul Zilei Naţionale a României -1 
Decembrie 2019, vă doresc să aveţi parte 
numai de bine, împliniri şi sănătate lângă 
cei dragi!  De asemenea, vă doresc să 

simţiţi şi în această zi specială  mândria de 
a fi român, purtând mereu tricolorul în 

dreptul inimii. 
La mulți ani tuturor românilor!!!!” 

COSMIN BALCU 
Inspector șef ISU Sibiu

În urmă cu 101 ani bunicii și străbunicii noștri realizau unul dintre cele mai mari deziderate ale românilor: unirea 
provinciilor istorice ale țării. Prin revenirea Transilvaniei, a Basarabiei și a Bucovinei la țara mamă, românii au fost uniți 

nu doar în cuget și-n simțiri,  ci și teritorial.  În tot acest timp generațiile care ne-au precedat au luptat sub cele trei culori 
ale drapelului național pentru a menține unitatea țării și pentru a păstra România independentă și de sine stătătoare.  
Acum este de datoria generației noastre să con tinuăm această misiune. Aderarea la UE și NATO ne garantează uni-
tatea, integritatea și independența teritorială, dar noi, românii, trebuie să luptăm să rămânem uniți spiritual, să luptăm 
împotriva urii și a dezbinării care au devenit tot mai acentuate în ultima perioadă în societatea noastră.  Trebuie să ne 
amintim de idealurile pentru care s-au sacrificat strămoșii noștri pe câmpurile de luptă, de idealurile pentru care și-au 

pierdut viața conaționali de-ai noștri în conflicte recente.  
De 1 decembrie trebuie să ne amintim că puterea nostră ca neam stă în unitate și solidaritate. Și să nu uităm 

niciodată acest lucru!  
În  numele Organizației Județene PSD Sibiu vă urez 

La Mulți Ani, români de pretutindeni! 
La Mulți Ani, România! 

Bogdan Trif, Președintele Organizației Județene PSD Sibiu 
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A început cruciada asasinilor spirituali împotriva conştiinţei noastre de neam şi a Istoriei românilor: 

ADIO, LUCIAN BOIA! (II) 
Textul de faţă este o replică la trei din cărţile scrise de Lucian Boia: „Două secole de mitologie 

naţională” (sursa I), „România. Ţară de frontieră a Europei” (II), „De ce este România altfel?” (III).

Discreditarea persoanei lui Mihai 
Viteazulşi a primei uniri a românilor,  
la 1600 

Evenimentul crucial al unirii Ţărilor Ro -
mâne de către domnitorul Mihai Viteazul, la 
1600, oferă lui Boia prilejul să îşi manifeste, 
încă o dată, reacţia sa de minimalizare, 
trunchiere, combatere şi aruncare în derizo-
riu a cauzelor şi consecinţelor care au stat la 
baza Primei Uniri a românilor. Neînţelegând 
de altfel substratul profund pentru care croni-
carii noştri îi numeau fraţi pe românii din cele 
trei ţări-surori de acelaşi neam, Boia ridi -
culizează la maximum fapta excepţională a 
lui Mihai (istoricul Gh.I. Brătianu compară 
domnia lui Mihai Viteazul cu „strălucirea unui 
meteor”), ca şi măsurile luate de acest dom-
nitor în favoarea românilor transilvăneni 
asupriţi, după ce a reuşit, bineînţeles prin 
forţă armată, să îi alunge de la conducere pe 
nobilii maghiari, în 1599 (II, pg.71) – o faptă 
măreaţă pe care Boia o numeşte maliţios un 
„moment efemer” (I, pg.35) prin care „a… 
adunat cele trei ţări” (II, pg.72) într-o simplă 
„unire personală” (II, pg.72), fără să fi ac -
ţionat în virtutea conştiinţei unui „proiect 
naţional” (II, pg.72)! Apoi, încercând să îşi 
susţină punctul de vedere, mai departe, Boia 
se infiltrează „nedumerit” în conştiinţa citi-
torului, în încercarea sa de a-i strecura cu 
subtilitate îndoiala şi a-i călăuzi mintea pe 
nişte piste false prin întrebarea: „Ce l-a în-
demnat pe Mihai: setea de putere, spiritul de 
aventură, dorinţa de a crea un bloc puternic 
antiotoman sau, oare, ideea de unitate a 
românilor? A fost un condotier sau un precur-
sor al României Mari?” (II, pg.72). Evident, 
Boia optează pentru orice variantă posibilă, 
numai pentru cea prin care Mihai să fie un 
precursor conştient al României Mari nu, 
sprijinindu-se pe „argumente istorice” vădit 
rău-intenţionate: „ţări române… e prea mult 
spus” (II, pg.72); la 1600 a fost doar un „act 
de cucerire…, dar cum nu mai este din 
perspectivă naţională” (I, pg.36); „Transilva-
nia, ca stat, era un stat unguresc, nu româ-
nesc”. „De aceea, unirea lui Mihai Viteazul e 
doar o traducere… n-avea nimic în comun cu 
spiritul naţional” (III, pg.32) etc. Delirului de 
mai sus i-aş contrapune adevărul istoric, 
anume că Ţările Române erau destul de bine 
organizate instituţional încă din secolul XIV, 
că actul de cucerire a Transilvaniei (în sensul 
eliberării românilor de sub dominaţia naţi -
unilor privilegiate) nu exclude nicidecum 
conştiinţa naţională a lui Mihai, că traducerea 
Transilvaniei („stat unguresc”, după Boia) de 
către Mihai a însemnat de fapt o firească re-
punere în drepturi istorice a majorităţii 
româneşti oprimate dintr-un teritoriu cucerit 
prin forţă armată. Şi încă mai adaug, pentru 
ştiinţa cititorilor, în nici un caz pentru con -

ştiinţa deja iremediabil pervertită a lui Boia, 
că Mihai Viteazul, pe care el îl consideră „nici 
măcar român” (III, pg.15), în contradicţie cu 
ceea ce consideră savantul în istorie Nicolae 
Iorga, a acţionat la uriaşul moment istoric de 
la 1600 având o deplină conştiinţă naţională, 
deoarece: după ce a reuşit să supună Tran-
silvania, şi-a început guvernarea cu români 
şi în folosul românilor desconsideraţi şi 
nedreptăţiţi; apoi şi-a continuat campania 
triumfală de unire şi cu fraţii moldoveni; când 
însă a fost pus în situaţia de a face faţă 
răscoalei nobililor privilegiaţi din Transilvania, 
a mers până la împăratul Rudolf şi a revenit 
cu ajutor habsburgic ca să restabilească 
dreptatea în Transilvania (unde a şi fost ucis). 
Un domnitor fără conştiinţă de neam nu ar fi 
făcut, cum a făcut Mihai, asemenea fapte. De 
aceea, noi, istoricii şi profesorii, România 
întreagă, îl omagiem şi îl cinstim pe marele 
nostru domnitor Mihai Viteazul, simbolul 
aspiraţiilor naţionale a unităţii românilor de la 
1848, 1859 şi 1918! Este simbolul nostru de 
totdeauna, pentru totdeauna! Însă Lucian 
Boia îşi imaginează că, la 1600, românii nu 
au fost „vreodată uniţi” (I, pg.33). Este fals: 
românii au fost uniţi, dar i-au dezunit ma -
ghiarii, la fel cum încearcă şi astăzi cei cărora 
Boia le dă, cum se zice, „apă la moară”! 

Ce mai spune Boia? Spune că „invocarea 
unui proiect la 1600 se dovedeşte ana cro -
nică” (II, pg.72). Este fals: anacronic în ar -
gumentaţia ştiinţifică este doar Lucian Boia… 

Desconsiderarea luptelor românilor 
şi a eroilor noştri  

Chiar dacă este atât de evident faptul is-
toric că noi, românii, în toate epocile, am fost 
„împresuraţi de străini” (III, pg. 36), subjugaţi 
şi batjocoriţi, fiind uneori scutul creştinesc de 
apărare al Europei, „demitizantul” Boia vrea 
să ne „spulbere” şi luptele eroice pe care 
poporul nostru le-a purtat de-a lungul sân -
geroasei istorii bimilenare, punând la îndoială 
victoriile repurtate de domnitorii Mircea cel 
Bătrân la Rovine şi Mihai Viteazul la Că -
lugăreni! Mai mult decât atât, chiar, el speră 
să ne convingă cât bine ne-au făcut nouă 
străinii şi cât rău cei ce au fost patrioţi ai 
naţiunii române! La urma–urmei, ni se a dre -
sează pe şleau „istoricul”, nu au nici o vină 
străinii că noi, românii, nu am fost şi nu sun-
tem în stare să ne ridicăm la nivelul acestor 
străini (Boia: „evreii (ca şi alţi minoritari) se 
dovedesc mai întreprinzători şi mai eficienţi 
decât autohtonii (români – n.a.) – şi atunci a 
cui e vina?” – III, pg.37), dar suntem 
„vinovaţi” şi pentru împotrivirea istorică pe 
care neamul nostru a manifestat-o faţă de 
duşmanii patriei noastre (I, pg.47)! Oare nu 
ar fi fost mai bine, nu-i aşa, să ne predăm pur 
şi simplu în faţa străinilor fără luptă şi crâc-
nire? Sigur că aşa ar fi trebuit, după Boia, 
mai ales că trădarea de patrie pentru el este 
ceva lipsit de importanţă (I, pg.49); ca şi 
dorinţa înălţătoare de a muri pentru patria ta 
(I, pg.47); ca şi invenţia decisivă a naţiunii de 
mobilizare generală în caz de conflict (I, 
pg.47); ca şi exemplul de atitudine profund 
îndurerată a unui tată ajuns în pragul in su -
portabilităţii de a-şi vedea copilul cum îşi 
trădează Patria şi, bineînţeles, credinţa or -
todoxă - Boia citează din romanul „Taras 
Bulba”, de Gogol, scena în care, într-o în -
cleştare naţionalistă, dintre cazaci şi polo -
nezi, hatmanul cazac îşi ucide propriul fiu 
pentru că a devenit un trădător: „Fiul său An-
drei se îndrăgostise de o frumoasă inamică, 
pentru care îşi abandonase şi patrie şi religie 
ortodoxă” (I, pg.53). Demnitatea noastră 
naţională constă tocmai în apărarea Cre -

dinţei şi a Patriei (că tot ne vorbeşte Boia de 
„binefacerile” străinilor, acuzându-ne că n-am 
fi chiar aşa de antiturci), cum de altfel rezultă 
şi din martirajul impresionant de la Constan-
tinopol al domnitorului Brâncoveanu şi al 
celor patru fii ai săi (la care s-ar cuveni să 
mediteze când vrea să ne convingă că Mihai 
Viteazul nu avea conştiinţă naţională), în faţa 
reprezentanţilor Occidentului atât de idealizat 
de Boia, care au preferat mai degrabă să li 
se taie capetele sfinte pe butuci decât să fie 
trădători de neam şi de Ortodoxie etc.  

Nu a rămas lovit, însă, nici Stâlpul Statului 
Naţional, adică Armata ţării! Când face re -
ferire la aceasta, Boia oscilează între agresi -
vitate şi vizionarism: ce bine este, zice el, că 
„o despărţire de oştirea de tip naţional este 
în curs” (I, pg.48); deoarece şi aşa „va veni o 
vreme când se vor număra mai atent morţii, 
zecile de milioane de adolescenţi trimişi să 
moară pentru patrie, şi se va judeca altfel 
moralităţile şi atitudinile” (I, pg.49). În traduc-
ere liberă, „timpurile” prezise de Boia nu sunt 
altceva decât mult-preconizata globalizare, 
când semnificaţia conceptului de moralitate 
se va inversa: atunci, patrioţii din istorie vor 
fi percepuţi ca trădători, iar tră dătorii vor trăi 
cu iluzia că sunt şi ei patrioţi… 

Complexul lui Boia faţă de români! 
În încercarea lui dispreţuitoare de a pune 

sub semnul întrebării faptul că românii nu ar 
mai fi în definitiv o naţiune (III, pg.96), pe al 
cărei teritoriu defilarea străinilor „inteligenţi” 
o înţelege ca pe o necesitate deosebit de sal-
vatoare şi benefică (III, pg.24), Lucian Boia 
abuzează în exprimare de un limbaj flecar în 
care abundă expresiile cu nuanţă expeditivă 
(românul, românii etc) şi în care stima de 
sine lasă de dorit atunci când îşi permite să 
îi catalogheze cu neruşinare pe români ca 
fiind complexaţi (III, pg.35), frustraţi (III, 
pg.36), defecţi (II, pg.259), incompetenţi (III, 
pg.24), neserioşi (III, pg.42), iresponsabili (II, 
pg.5-13), incorecţi (III, pg.115), mahalagii (III, 
pg.95), impostori (III, pg.92) etc. Altfel spus, 
mai „academic”, în naţiunea noastră modestă 
(I, pg.38-39), unde existenţa ţăranilor şi a 
ciobănaşilor îi stânjenesc simţul vizual (III, 
pg.21), nimic şi nimeni nu este bun! Nici 
măcar Eminescu sau Grigorescu, ale căror 
culmi în literatură şi pictură le consideră, cu 
obrăznicia de rigoare a unui nespecialist, 
care îşi dă şi el cu părerea, dar cu pretenţia 
că odată aceasta va deveni „oficială”, drept… 
nişte simple mituri (II, pg.257)! 

Ca urmare, referitor la Eminescu, repudiat 
pe motivele că refuză modernitatea şi este 
reticent la străini (II, pg.258), Boia se mai şi 
contrazice când afirmă că „Eminescu e un 
occidentalizat, având drept sursă de că pe -
tenie poezia şi filosofia germană. Originali-
tatea lui europeană, ca poet romantic, este 
relativă şi discutabilă. Eminescu, ca produs 
de export, este aproape inexistent. Nici el nu 
a spart cadrele şi nu are cum să fie receptat 
printre cei mai reprezentativi poeţi ai lumii. 
Ceea ce se joacă acum e strict rămânerea 
lui – nesigură – în vârful ierarhiei literaturii 
române”! E, desigur, părerea lui, dar să îl 
lăsăm totuşi pe un expert în critica literară să 
se pronunţe, pe Alex. Ştefănescu, cu singura 
menţiune că Eminescu nu mai are loc la ex-
port din cauza infuziei de „maculatură” a 
unora precum Cărtărescu şi Patapievici: 
„Numai profesorii de română mediocri mai 
susţin că valoarea poeziei lui Eminescu 
constă în muzicalitatea ei. Marele nostru poet 
a inventat o nouă situare a omului în lume, o 
nouă sensibilitate, care n-au decât o legătură 
vagă şi nesemnificativă cu romantismul ger-

man. Preia mecanic idei din manualele şco -
lare cine afirmă că Eminescu foloseşte drept 
sursă principală poezia şi filosofia germană. 
Gândirea sa valorifică multe alte surse…, ca 
şi creaţia populară româ neas că… pe care o 
cunoştea ceva mai bine decât Lucian Boia”.     

„Istoricul” Lucian Boia, însă, vrând cu tot 
dinadinsul să fundamenteze o psihoză de 
îndepărtare normală a tineretului român de 
poezia lui Eminescu (II, pg.259), lasă să se 
înţeleagă provocator şi eronat cum că, de ar 
fi liber cu adevărat subiectul Eminescu (III, 
pg.23), acesta nici nu ar mai figura ca un 
pisc al geniului românesc: „Tot mai mulţi tineri 
nu vor să mai audă de o poezie care nu mai 
corespunde sensibilităţii lor, iar la capitolul 
pe care Nicolae Manolescu i-l consacră în 
Istoria critică a literaturii române (2008), 
rezer vele, destul de severe, concurează cu 
a precierile binevoitoare, şi ar fi fost poate şi 
mai nete, dacă subiectul ar fi cu adevărat 
liber” (III, 23)! Pe lângă faptul că Manolescu 
l-a criticat ulterior pe Boia pentru modul 
tendenţios cum l-a interpretat, apărându-şi 
cu onestitate demnitatea sa publică, aş dori 
să contracarez opinia de mai sus a lui Boia 
cu constatarea directă că tineretul şi românii 
în general îl iubesc pe Eminescu, iar aceasta 
pentru că, prin geniul său, inconfundabil în 
lume, ni se exprimă cel mai bine trăirea ca 
neam! Tot astfel ne simţim exprimaţi şi în 
pictură, de către Nicolae Grigorescu, prin ale 
sale seducătoare „care cu boi” – pe care Boia 
le socoteşte în derâdere ca fiind „un potrivit 
brand de ţară pentru România” (III, pg.21) - 
deşi el afirmă răspicat că nu vede pictura lui 
Grigorescu ca pe o pictură ieşită din comun 
(III, pg.21), minimalizând-o, cum face de altfel 
şi cu a celorlalţi pictori români de seamă: 
Theodor Aman, Ion Andreescu, Ştefan 
Luchian (III, pg.21) etc. 

Contestarea civilizaţiei dacice 
şi a originii latine a poporului român! 

Într-un stil simplist, adeseori şcolăresc, Lu-
cian Boia nu are nici o şovăială în a ignora 
spe culativ toate izvoarele istorice care atestă 
civilizaţia strămoşilor noştri daci, să ne „mus-
tre” cu aere de închipuit psihoterapeut: „mă -
car prin daci (din păcate prin daci fictivi) 
speră (românii – n.a.) să-şi trateze complex-
ele” (III, pg.35). În consecinţă, din perspec-
tiva lui Boia, originea străveche a strămoşilor 
devine o problemă de mitologie încurcată şi 
obscură (I, pg.42), ceea ce îl determină să 
considere ca fanteziste şi deplasate aser ţiu -
nile lui Nicolae Densuşianu (acesta susţinea 
că spaţiul dacic este vatra primei mari ci vili -
zaţii a lumii – I, pg.39; III, pg.34), ale lui Nico-
lae Iorga (care afirma că „românii re pre zintă 
o civilizaţie străveche… continuatori ai civili -
zaţiei bizantine” - III, pg.19) şi ale istoriogra -
fiei comuniste (III, pg.35). Boia este însă de 
altă opinie! Preferând mai degrabă să ne 
considere barbari la origine, decât descen -
denţii unei civilizaţii străvechi măreţe (III, 
pg.19), fără ca să confere „teoriei” sale vreun 
argument ştiinţific, el pare nici să nu fi auzit 
de descoperirea arheologică epocală a tă -
bliţelor de la Tărtăria, în Transilvania, care 
oferă un grandios suport ştiinţific punctelor 
de vedere exprimate de istoricii pe care Boia 
îi combate! Tăbliţele despre care vorbim au 
fost studiate de un grup de patru experţi 
mondiali, adică de savanţii străini Georgiev, 
Perlov, Falkenstein şi Hood. Cele trei tăbliţe 
descoperite relevă fără putinţă de tăgadă o 
vechime a etnicităţii care dă peste cap toate 
utopiile hungarofililor despre cât de veche 
era „pustietatea” înainte de venirea lor în 
forţă în Transilvania! Dar iată ce a declarat 

Costel NEACȘU
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unul dintre cei patru cercetători, savantul rus 
Perlov, în calitatea sa de expert în Labora-
torul de Arheologie al Academiei de Ştiinţe al 
U.R.S.S.: „Tăbliţele găsite s-au dovedit a fi 
cu 1000 de ani mai vechi decât cele sume-
riene. Rămânea doar să se vadă în ce mod, 
cu aproape 7000 de ani în urmă, departe de 
hotarele mult slăvitelor civilizaţii antice orien-
tale, unde nimeni nu se aştepta, s-a ivit cea 
mai veche (până în ziua de azi) scriere din 
istoria omenirii” („Tainele veacurilor”, Mos -
cova, 1975). 

Dar „istoricul” Boia, perseverând până la 
limita absurdului, ancorat fiind prea mult într-
un imaginar descalificant, continuă să sfi -
deze evidenţele oricăror cercetări şi concluzii 
istorice, atacând nu doar vechimea românilor 
pe acest pământ, ci şi originea latină a po -
porului nostru! Pentru el, nu con tează efectiv 
tot ce ne vorbeşte pleiada de cărturari români 
şi străini referitor la simbioza civi lizaţiei daco-
romane! Pe aceştia, în termeni nepoliticoşi, 
Boia îi califică drept nişte „ob sedaţi de 
nobleţea şi puritatea sângelui românesc” (II, 
pg.47). Unii ca aceştia nici măcar nu îşi dau 
seama, vrea să ne spună el, că realmente 
aceşti colonişti ai Romei veniţi în Dacia nu 
erau în esenţă „romani puri” (II, pg.32), ci 
provinciali (III, pg.11). Boia trece, cu o lejeri-
tate îngrijorătoare, atât peste izvoarele is-
torice existente, cât şi peste rezultatul 
cercetărilor făcute de specialiştii în istoria 
antichităţii! Ştiind însă că Boia are o rezervă 
faţă de istoricii români (!), preferân du-i pe cei 
maghiari, aş dori să invoc – măcar pentru 
folosul cititorilor – câteva nume de istorici 
maghiari care subliniază atât că românii sunt 
mai vechi decât ungurii în Dacia, cât şi 
descendenţa noastră ca popor din convie -
ţuirea daco-romană: Kövári Laszlo, 1847; 
Losontzy István,1771; András Huszti; „Hun-
garia  diplomatica” etc.   

Chestiunea Transilvaniei 
Când pune în discuţie existenţa unui „mile-

niu întunecat” în Transilvania, de după anul 
271 după Hristos, Lucian Boia aderă într-un 
fel la teoria spaţiului gol invocată de unii „is-
torici târzii”, ca să poată astfel justifica „întâi-
etatea cronologică în Transilvania” (II, pg.46) 
a ungurilor. Că teoria aceasta este împotriva 
logicii naturii umane, dincolo de ce ne spun 
izvoarele istorice, o observă şi publicistul 
american Milton G. Lehr în cartea sa „Ar -
dealul, pământ românesc” (autorul mărtu -
riseşte că nu poate să înţeleagă cum, pe 
bună dreptate, timp de 1000 de ani a fost un 

gol imens în centrul Europei, în Transilvania, 
adică în cea mai fertilă şi bogată regiune a 
continentului, aşa încât abia în secolul IX le-
a venit ungurilor ideea să-l ocupe)!    

Pentru Boia, însă, care de fel pledează 
„discret” pentru o Transilvanie ungurească în 
organizarea ei statală (II, pg.70), ca parte a 
regatului Ungariei (III, pg.17), cu o istorie 
care îl copleşeşte (III, pg.8), nici nu contează, 
mai ales că „vede” continuitatea (adică e -
xistenţa românilor înainte de venirea un-
gurilor în Transilvania) ca fiind politizată de 
români (II, pg.47), cine anume a locuit sau nu 
primul în Transilvania – deci el zice, în spirit 
„european” şi „ecumenist”, că maghiarii se 
pot considera ca acasă „indiferent când au 
venit aici” (II, pg.52)! Cu alte cuvinte, de astă 
dată mai „popular”, vorba lui s-ar traduce 
cam aşa :”Bine ai venit, István, în casa mea! 
De acum ţi-o dau ţie, că văd a o vrea cu forţa; 
iar eu, iată, îmi iau desaga mea şi plec”! Şi 
nu este deloc vorba de o „traducere” cam 
deplasată, dacă ne gândim la calvarul pe 
care îl suportă de atâţia ani bieţii noştri 
români prigoniţi şi asupriţi de maghiari în 
judeţele Covasna şi Harghita…   

Nu, desigur, nu ne putem lăsa ca naţiune 
călcaţi în picioare de nişte invadatori, iar pro -
blema asta „spinoasă”, a cotropirii lente, 
vreme de trei secole, până în veacul al XIII-
lea, o recunosc şi istoricii maghiari oneşti: 
Mihály Horvath (afirmă că, după rezistenţa 
dârză a românilor, extinderea autorităţii ad-
ministrative a maghiarilor în Transilvania s-a 
realizat abia la sfârşitul secolului XIII), 
Faraczády Elek, în 1912 (consideră că regii 
unguri au recurs la organizarea Transilvaniei 
pentru că sentimentul independenţei româ -
nilor era puternic), Alex. Szilagy (susţine că 
Transilvania şi Ungaria erau ţări diferite şi că 
niciodată nu s-au confundat una cu alta), 
Chalnoky Jenő, în 1915 (crede că Transilva-
nia a avut o istorie proprie, autonomia ei fiind 
de domeniul evidenţei), iar Lajos Mocsáry 
mărturisea: „Românii posedă deja o limbă 
plină de rezonanţă şi elevată din punct de 
vedere literar, cu care stau alături de ginţile 
latine şi depăşesc pe a noastră în privinţa 
frumuseţii şi a bogăţiei” (Cuvânt despre pro -
blema naţionalităţilor, Budapesta, 1886, 
pg.147) etc. Pe lângă toate aceste recu noaş -
teri istorice maghiare, salutare, tronează, evi -
dent, documentul maghiar „Gesta Hun ga -
rorum”, care menţionează prezenţa româ nilor 
în secolul IX în Transilvania, înainte de 
venirea ungurilor (II, pg.46), dar, se putea al-

tfel?, el este contestat şi de către maghiarii 
cuceritori (II, pg.60) şi de, normal!, Lucian 
Boia, sub pretextul nerelevant şi neserios că 
„textul este mult posterior faptelor relatate” 
(II, pg.46). Dimpotrivă, aş spune eu, cronica 
respectivă datează (din secolul XI) destul de 
aproape de invazia migratorilor maghiari. Şi, 
oricum, este mult mai apropiată de timpul şi 
de timpii în care trăieşte Boia… 

Desconsiderarea luptelor românilor 
şi a eroilor noştri  

Chiar dacă este atât de evident faptul istoric 
că noi, românii, în toate epocile, am fost 
„împresuraţi de străini” (III, pg. 36), subjugaţi 
şi batjocoriţi, fiind uneori scutul creştinesc de 
apărare al Europei, „demitizantul” Boia vrea 
să ne „spulbere” şi luptele eroice pe care 
poporul nostru le-a purtat de-a lungul sân -
geroasei istorii bimilenare, punând la îndoială 
victoriile repurtate de domnitorii Mircea cel 
Bătrân la Rovine şi Mihai Viteazul la Că -
lugăreni! Mai mult decât atât, chiar, el speră 
să ne convingă cât bine ne-au făcut nouă 
străinii şi cât rău cei ce au fost patrioţi ai 
naţiunii române! La urma–urmei, ni se a -
dresează pe şleau „istoricul”, nu au nici o 
vină străinii că noi, românii, nu am fost şi nu 
suntem în stare să ne ridicăm la nivelul aces-
tor străini (Boia: „evreii (ca şi alţi minoritari) 
se dovedesc mai întreprinzători şi mai 
eficienţi decât autohtonii (români – n.a.) – şi 
atunci a cui e vina?” – III, pg.37), dar suntem 
„vinovaţi” şi pentru împotrivirea istorică pe 
care neamul nostru a manifestat-o faţă de 
duşmanii patriei noastre (I, pg.47)! Oare nu 
ar fi fost mai bine, nu-i aşa, să ne predăm 
pur şi simplu în faţa străinilor fără luptă şi 
crâcnire? Sigur că aşa ar fi trebuit, după Boia, 
mai ales că trădarea de patrie pentru el este 
ceva lipsit de importanţă (I, pg.49); ca şi 
dorinţa înălţătoare de a muri pentru patria ta 
(I, pg.47); ca şi invenţia decisivă a naţiunii 

de mobilizare generală în caz de conflict (I, 
pg.47); ca şi exemplul de atitudine profund 
îndurerată a unui tată ajuns în pragul 
insuportabilităţii de a-şi vedea copilul cum îşi 
trădează Patria şi, bineînţeles, credinţa 
ortodoxă - Boia citează din romanul „Taras 
Bulba”, de Gogol, scena în care, într-o 
încleştare naţionalistă, dintre cazaci şi 
polonezi, hatmanul cazac îşi ucide propriul 
fiu pentru că a devenit un trădător: „Fiul său 
Andrei se îndrăgostise de o frumoasă i na -
mică, pentru care îşi abandonase şi patrie şi 
religie ortodoxă” (I, pg.53). Demnitatea noas -
tră naţională constă tocmai în apărarea 
Credinţei şi a Patriei (că tot ne vorbeşte Boia 
de „binefacerile” străinilor, acuzându-ne că 
n-am fi chiar aşa de antiturci), cum de altfel 
rezultă şi din martirajul impresionant de la 
Constantinopol al domnitorului Brâncoveanu 
şi al celor patru fii ai săi (la care s-ar cuveni 
să mediteze când vrea să ne convingă că Mi-
hai Viteazul nu avea conştiinţă naţională), în 
faţa reprezentanţilor Occidentului atât de ide-
alizat de Boia, care au preferat mai de gra bă 
să li se taie capetele sfinte pe butuci decât 
să fie trădători de neam şi de Ortodoxie etc. 

Nu a rămas lovit, însă, nici Stâlpul Statului 
Naţional, adică Armata ţării! Când face referire 
la aceasta, Boia oscilează între agresivitate 
şi vizionarism: ce bine este, zice el, că „o 
despărţire de oştirea de tip naţional este în 
curs” (I, pg.48); deoarece şi aşa „va veni o 
vreme când se vor număra mai atent morţii, 
zecile de milioane de adolescenţi trimişi să 
moară pentru patrie, şi se va judeca altfel 
moralităţile şi atitudinile” (I, pg.49). În traduc-
ere liberă, „timpurile” prezise de Boia nu sunt 
altceva decât mult-preconizata globalizare, 
când semnificaţia conceptului de moralitate 
se va inversa: atunci, patrioţii din istorie vor fi 
percepuţi ca trădători, iar trădătorii vor trăi cu 
iluzia că sunt şi ei patrioţi…
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Iuliu Mureșan:  

În meciurile dintre CFR Cluj și A.F.C. Hermannstatdt 
țin cu echipa sibiană din toată inima și cu tot sufletul 

A.F.C. Hermannstadt revine acasă, jucând 
pe teren propriu cu CFR Cluj, campiona 
României din sezonul trecut. Partida este 
programată duminică, 1 decembrie, înce -
pând cu ora 19:00. Va fi un duel și între Iuliu 
Mureșan, directorul executiv al echipei sibi-
ene și formația clujeană pe care a manage-
riat-o în trecut timp de 17 ani. Iuliu Mureșan 
a acordat un interviu înaintea partidei pentru 
Star Sibian, în care ne-a vorbit despre mult 
dorita revenire acasă a Hermannstad-ului. 

De mai bine de jumătate de an sunteți di-
rectorul executiv al echipei sibiene A.F.C. 
Hermannstadt. Cum ați descrie această pe -
rioadă și care sunt principalele schimbări pe 
care le-ați realizat? 

În primul rând s-a schimbat foarte mult in-
frastructura, s-au făcut progrese foarte mari, 
al căror merit se datorează Primăriei Sibiu și 
al firmelor care au lucrat, dar și al clubului 
nostru. După foarte mult timp, vom juca 
primul meci pe teren propriu având un gazon 
nou, robust, modern, cu încălzire, instalație 
de nocturnă funcțională și cu tot ce înseamnă 
infrastructură foarte bună. De asemenea, au 
fost realizați și cei șase turnicheți dubli, re -
zultând astfel 12 căi de acces pentru public 
prin două puncte situate pe latura dinspre 
parcul Sub Ari și au fost înlocuite camerele 
de supraveghere de pe stadion. S-au făcut 
progrese foarte mari pentru care mulțumim 
Primăriei Municipiului Sibiu și doamnei pri-
mar Astrid Fodor. Aceste lucrări la gazon vor 
ajuta foarte mult echipa, deoarece am jucat 
foarte mult timp în deplasare, după cum bine 
știți am avut foarte multe meciuri disputate la 
Pitești și la Târgu Mureș. Este foarte greu să 
nu ai meciurile acasă, să nu beneficiezi de 
aportul publicului, să nu ai avantajul terenului 
propriu, pe care îl aveau celelalte echipele. 
Mă bucur foarte mult că revenim acasă, sper 
să avem un public numeros care să susțină 
echipa, iar jucătorii să răspundă pozitiv și să 
obține rezultate bune și să crească în clasa-
ment. 

A fost o perioadă destul de grea, mai ales 
că nu erau condiții foarte bune și fără să 
supăr pe cineva, realitatea este că m-am 
simțit exact ca în Divizia C când am preluat 
echipa CFR Cluj, în urmă cu 17 ani. Din feri-
cire acest lucru s-a schimbat, iar condițiile s-
au îmbunătățit foarte mult. Având o ex pe -
riență foarte bogată în spate, am cerut foarte 
multe lucruri să se facă, foarte multe materi-
ale ajutătoare pentru antrenament, echipa-
mente, astfel echipa beneficiind de condiții 
mult mai bune.  

Ce ar mai trebui îmbunătățit și unde ar 
mai trebui lucrat pentru a devedni una 
dintre cele mai bune echipe din Liga 1? 

Pentru a deveni o echipă de top în Liga 1 
trebuie finalizată infrastructura stadionului, 
care va avea aproximativ 13.000 de locuri. 
Mai trebuie îmbunătățită echipa, mai trebuie 
crescută mentalitatea jucătorilor, care trebuie 
să lupte la fiecare meci, pentru fiecare punct 
pus în joc și să obțină cât mai multe victorii 
decât au obținut până acum. Din păcate 
echipa nu a fost foarte bine organizată pe 
teren, luând foarte multe goluri stupide, lucru 
la care lucrează zilnic și încet-încet le 
eliminăm. 

Vă opresc sibienii pe stradă pentru a vă 
întreba despre echipă sau despre cum de-
curg lucrările la stadion? 

Da, tot timpul mă opresc sibienii pe stradă 
sau la stadion și mă bucur să observ că 
urmăresc foarte mult tot ce ține de echipă și 
de stadion. La un moment dat, am fost plăcut 
surprins când ofițerul de presă mi-a arătat că 
erau vreo 260.000 de vizualizări la pozele 
postate pe pagina de Facebook a clubului cu 
lucrările de refacere a gazonului. Oriunde 
merg mă oprește lumea să mă întrebe de 
echipă și de rezultatele acesteia, de infra -
structură, iar unii dintre aceștia vin cu idei, 

sfaturi de care ținem cont. Lumea din Sibiu 
este foarte politicoasă și civilizată, fiind foarte 
dornică și cunoscătoare de fotbal și vorbesc 
în cunoștință de cauză. Beneficiem de o 
foarte bună susținere morală din partea pub-
licului sibian, mai ales că nu am avut cele mai 
grozave rezultate. 

Cât de susținută este echipa din partea 
sponsorilor sau a instituțiilor publice? 

Am reușit să atragem foarte mult sponsori 
și de asemenea, ne bucurăm de susținerea 
Consiliului Local și al Primăriei Municipiului 
Sibiu, ceea ce a făcut posibil finalizarea unor 
părți din lucruri, putând să jucăm primul meci 
acasă. Sperăm că de acum înainte, chiar 
dacă vor mai continua lucrările de modern-
izare a stadionului să nu mai trebuiască să 
jucăm în altă parte. Lucrările se vor face cu 
macaralele în afara gardului, sunt convins că 
se vor găsi soluții tehnice. Este bine ca pen-
tru moralul echipei să primim susținere din 
partea autorităților. Ne dorim să fie stadionul 
plin, dar din păcate sunt doar 4600 de locuri 
cu tot cu cele pentru oaspeți.  

Ne puteți nominaliza câțiva jucători em-
blematici ai echipei A.F.C. Hermannstadt? 

Cred că jucătorii emblematici sunt jucătorii 
vechi ai echipei, care au jucat încă de la 
înfințarea sa, de când erau doar în Liga a IV-
a. Aș aminti pe Daniel Tătar, Petrișor Pe-
trescu și Răzvan Dâlbea. Aceștia au pro -
movat echipa din Liga a IV- a în Liga 1 și au 
supravețuit remanierii lotului, deoarece am 
considerat că sunt de valoare. Spre exemplu, 
Răzvan Dâlbea, care la 38 de ani este un 
jucător de bază, ocupând poziția de mijlocaș 
central unde se poate observa că joacă foarte 
bine. Sper  să nu fiu uitat pe cineva și să se 
supere pe mine, toți jucătorii noștri sunt foarte 
buni, fiecare contribuind la evoluția echipei. 

Având în vedere că lucrările la stadion 
au avansat, iar pe jucători ați reușit să îi 
vedeți evoluând pe teren, aș vrea să vă în-
treb cum vă imaginați echipa peste câțiva 
ani? 

Momentan ne dorim să îndreptăm situația 
clasamentului și ne dorim să obținem puncte 
importante până la iarnă. Când se vor ter-
mina lucrările la stadion, veți observa că vom 
avea un stadion clasificat cu gradul 4 în 
UEFA, ceea ce înseamnă că se vor putea 
juca inclusiv meciuri din Champions League 
la Sibiu. F.C Hermannstadt va fi o echipă sta -
bilă de Liga 1, care în viitor se va bate pentru 
primele șase locuri și nu pentru evitarea 
retrogradării. 

Timp de 17 ani ați fost președintele 
Clubului CFR Cluj, echipă pe care o va 
avea adversă A.F.C. Hermannstadt în 
această duminică. Este un meci dificil din 
acest punct de vedere? 

Să sperăm că vom face un meci foarte 
bun, dar să nu uităm că jucăm cu CFR Cluj, 
campioana României de anul trecut și ocu-
panta locului întâi și în acest campionat. Cu 
toate acestea, noi vom lupta foarte mult, vom 
face față jocului și ne dorim să câștigăm 
puncte. Eu îmi doresc să câștigăm noi, pe-
rioada CFR Cluj a rămas în urmă, sigur  că 
este încă un club la care țin, dar  în meciurile 
dintre CFR Cluj și A.F.C. Hermannstatdt țin 
cu echipa sibiană din toată inima și cu tot su-
fletul. 

Credeți că odată cu revenirea acasă se 
va schimba situația clasamentului, iar 
încurajările și energia suporterilor îi vor 
impulsiona mai mult pe jucători? 

În mod cert pentru că suporterii sunt un 
condiment foarte important în fotbal să zică 
așa, motivând foarte mult jucătorii, simțind 
aportul acestora, fiind ca un vânt care duce 
spre a juca mai bine, spre victorie. Sunt con-
vins că stadionul va fi plin, publicul ajutând 
echipa să crească nivelul, să facă față par-
tidei și să aducă puncte. Mi-e foarte greu să 

fac un pronostic, având în vedere că CFR Cluj 
este mai bună decât noi, dar jucând cu sufletul 
și având susținere publicului, scorul poate fi 1-
0 pentru noi.  

Sunt convins că jucă torii vor fi mult mai 
concetrați, vor da mult mai mult pe teren și vor 
face meciuri mult mai bune. 

Un mesaj pentru suporteri 
Îi așteptăm în număr cât mai mare la sta-

dion, fiind convins că stadionul va fi plin în 
toate partidele care vor urma acasă. Rog su-
porterii să vin în număr cât mai mare și să 
susțină echipa în momentele grele, să fie 
alături de noi și să ne ducă spre victorie.
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TNRS a pus în vânzare biletele pentru 
primele spectacole ale anului 2020. 

Teatrul Național „Radu Stanca” Sibiu a pus 
în vânzare biletele pentru primele 41 de 
spectacole ale anului 2020, programate în lu-
nile ianuarie și februarie. Începutul de an va 
aduce patru premiere pe scena TNRS, iar 
dintre titlurile din repertoriu sunt programate 
spectacole îndrăgite de public precum: 
„Opinia publică”, regia Theodor-Cristian 
Popescu, „Cui i-e frică de Virginia Woolf?”, 
regia Andrei și Andreea Grosu, „Yvonne”, 
regia Botond Nagy, „Femei”, concept specta-
col Raluca Iani, „Vedere de pe pod”, regia 
Eugen Jebeleanu, „D’ale lolelor”, regia 
Șerban Puiu, „Mal/Praxis”, regia Bogdan 
Georgescu. 

Anul 2020 începe cu patru premiere la 
Teatrul Național „Radu Stanca” Sibiu 

Cosmin Chivu, Bogdan Sărătean, Eugen 
Gyemant și Dan Glasu sunt regizorii care 
repetă în aceste zile, cu actorii naționalului 
sibian, pentru cele patru premiere care vor fi 
prezentate la începutul anului 2020, pe 
scena Teatrului Național „Radu Stanca” 
Sibiu. Cele patru noi producții TNRS care vor 
ieși la public în ianuarie și februarie 2020 
sunt: „Camino real”, de Tennessee Williams, 
regia Cosmin Chivu (avanpremiera: 17, 18 
ianuarie 2020, premiera: 19 ianurie 2020), 
„Zeul Carnagiului”, de Yasmina Reza, regia: 
Bogdan Sărătean (premiera 25 ianuarie 
2020), „American Buffalo”, de David Mamet, 
regia Eugen Gyemant (avanpremiera: 1 feb-
ruarie 2020, premiera: 2 februarie 2020), „Doi 
pe un balansoar”, de William Gibson, regia 
Dan Glasu (premiera: 7 februarie 2020). 
Biletele pot fi cumpărate din Agenția teatrală 
TNRS (Str. Nicolae Bălcescu, nr. 17) sau on-
line, la aceleași prețuri ca în agenție, de pe 
site-ul oficial al teatrului. 

Cel mai bun spectacol al anului 2018 în 
România, prezentat de TNRS la Bruxelles 

La finalul anului, TNRS în parteneriat cu In-
stitutul Cultural Român prezintă pe 17, 18 și 
19 decembrie 2019, la Buxelles, în Belgia, în 
cadrul Festivalului „Europalia”, spectacolul 
„Povestea prințesei deocheate”, regia Silviu 
Purcărete. Evenimentul este organizat de 
TNRS și ICR, cu sprijinul Ministerului Culturii. 
Spectacolul „Povestea prințesei deocheate” 
a primit în acest an, în cadrul Galei UNITER, 
Premiul UNITER pentru cel mai bun specta-
col al anului 2018 în România, Premiul 
UNITER pentru cea mai bună actriță în rol 

principal pentru rolurile Seigen și Shinnobu 
Sota - Ofelia Popii și Premiul UNITER pentru 
cea mai bună scenografie - Dragoș Buhagiar. 
Cele trei reprezentații din Bruxelles vor avea 
loc la Les Halles de Schaerbeek, de la ora 
19:30. 

George Mihăiță încheie seria conferințelor 
FITS și TNRS din 2019 

„Actorul și poezia” este tema ultimei 
conferințe speciale FITS și TNRS din anul 
2019. Evenimentul îl va aduce la Sibiu pe 
George Mihăiță, directorul Teatrului de Co -
medie București, unul dintre cei mai iubiți ac-

tori de teatru și film și va avea loc vineri, 20 
decembrie 2019, de la ora 18:00, la Habitus.  

Premiat în China, pentru cel mai bun 
spectacol străin, „Oidip”, regia Silviu 
Purcărete a fost prezentat la Cluj-Napoca 

Premiat în acest an la Shanghai, în China 
cu premiul pentru cel mai bun spectacol 
străin, spectacolul „Oidip”, regia Silviu Pur -
cărete a fost prezentat luni, 25 noiembrie 
2019, la Cluj-Napoca, în cadrul UTE-FEST – 
Festivalul Uniunii Teatrelor din Europa, ediția 
a 18-a. Spectacolul a avut loc la Teatrul 
Maghiar de Stat Cluj. 

foto credit TNRS, Maria Ștefănescu
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